
Sobre el tema de l’IMU hem rebut una carta de diversos socis de la SCM dirigida al seu president
i, de fet, a tota la comunitat matemàtica catalana, que reprodüım tot seguit.

Per un comitè català a la IMU

La IMU (International Mathematical Union) és
l’organització encarregada de gestionar l’acti-
vitat matemàtica en l’àmbit internacional. En
els seus estatuts, que es poden consultar a la
web http://www.mathunion.org/, s’estableixen
les condicions que s’han de complir perquè un
páıs s’hi pugui associar. És important assenya-
lar que en cap moment es parla d’estats, sinó
de päısos, i que en el redactat hi ha una volun-
tat manifesta de flexibilitat en la interpretació
del terme páıs. Literalment es diu : . . . any ter-
ritory in which independent scientific activity
in mathematics has been developed.... No hi ha
dubte que Catalunya compleix amb escreix les
condicions precedents. Sembla, doncs, natural i
oportú proposar a la comunitat matemàtica ca-
talana que s’inicïı el procés per tal d’aconseguir
la incorporació de Catalunya a la IMU.

Els estatuts de la IMU preveuen que la
sol.licitud d’adhesió d’un páıs la pugui presen-
tar una societat matemàtica. Aix́ı, doncs, la pri-
mera tasca que cal fer i que hauria de ser con-
düıda per la SCM (Societat Catalana de Ma-
temàtiques), és la d’avaluar el suport que els
matemàtics catalans donen a la nostra propos-
ta. Si aquesta fos refermada per una àmplia ma-
joria, caldria començar a treballar en la prepa-
ració de la nostra candidatura, un treball que
preveiem llarg i que hauria d’incloure també un

estudi juŕıdic.

La nostra proposta neix del desig i de la
voluntat que l’activitat matemàtica desenvolu-
pada a Catalunya, dirigida per societats, asso-
ciacions i institucions nascudes i arrelades aqúı,
sigui reconeguda internacionalment sense medi-
atitzacions. Un exemple recent de la capacitat
organitzativa de la SCM en l’àmbit internaci-
onal ha estat la celebració a Barcelona l’any
2000 del 3ECM (Third European Congress of
Mathematics) amb gran èxit cient́ıfic i de par-
ticipació.

L’esperit de la nostra iniciativa és de na-
turalesa ćıvica, marcat per la voluntat de col-
laborar sempre i de manera més autèntica amb
tots els päısos que formen part de la IMU. És
un projecte leǵıtim i també solidari, solidaritat
que comença amb la resta de päısos que confor-
men l’Estat espanyol i que es prolonga a Europa
i a tot el món. Aquesta iniciativa ens propor-
cionarà nombroses ocasions per a explicar que
el nostre és un projecte de progrés, participa-
tiu, solidari i que s’arrela profundament en la
voluntat de ser de la societat catalana. Estem
convençuts que el balanç final de l’acció que
ara iniciem serà positiu per al reconeixement
de la personalitat de Catalunya en l’àmbit ma-
temàtic.

Àngel Calsina (UdG), Javier Chavarriga (UdL), Vicent Caselles
(UPF), Amadeu Delshams (UPC), David Nualart (UB), Joan Ver-
dera (UAB), Jordi Villadelprat(URV), Vladimir Zaiats (UVIC).

La columna de la Societat Matemàtica Europea (EMS)

L’EMS i el sisè programa marc de la Comissió Europea

L’any 2002 ha estat el de l’aprovació al par-
lament europeu del sisè programa marc (FP6)
que regula la poĺıtica cient́ıfica de la Unió Eu-
ropea per al peŕıode que comença a finals del
2002 i arriba fins al 2006. El pressupost des-
tinat al seu desenvolupament, en les diferents

convocatòries per a la recerca, és de cinc bilions
d’euros. La primera d’aquestes convocatòries va
sortir publicada el passat dia 17 de desembre.

La preparació d’aquest programa, liderada
pel comissari de recerca Philippe Busquin, va
incorporar per primera vegada un debat en-
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tre la Comissió Europea i les institucions ci-
ent́ıfiques i acadèmiques dels diferents estats de
la UE. L’EMS va prendre una part molt acti-
va en aquest debat; de bon començament va
expressar, en un document que fou lliurat a
Brussel.les, la seva visió de la recerca en ma-
temàtiques en el marc de l’espai europeu de la
recerca; després va expressar repetidament la
seva opinió, al llarg de la publicació dels di-
ferents esborranys del FP6, mitjançant escrits
i visites al comissari i a altres càrrecs del co-
missionat. El resultat d’aquesta interacció ha
estat molt positiu. En efecte, l’estructura final
del FP6 ofereix possibilitats més grans a la sub-
venció i al desenvolupament de la recerca en
matemàtiques que en els primers esborranys.
Per exemple, el mecanisme de retorn d’investi-
gadors als seus päısos d’origen després d’estades
postdoctorals va ser un suggeriment de l’EMS,
el subprograma de recursos humans i mobilitat
és molt més ampli que en els programes marc
anteriors: en aquest poden participar cient́ıfics
de päısos associats a la UE, com ara la majoria
de päısos que formaven l’Europa de l’est.

De quina manera la comunitat matemàtica
europea pot beneficiar-se dels recursos que pro-
porciona el FP6? Em centraré aqúı en els
projectes de l’EMS.

1. Les activitats cient́ıfiques de l’EMS

Des dels seus inicis, l’EMS ha promogut la
realització d’activitats com els congressos euro-
peus de matemàtiques, que tenen lloc cada qua-
tre anys; les escoles d’estiu; les lliçons de l’EMS,
i esdeveniments especials, com ara els Forum
Diderot, de caire interdisciplinari. Més recent-
ment, s’han promogut també congressos entre
societats, com el primer congrés EMS-SIAM,
que va tenir lloc a Berĺın el 2001; el congrés
Aplied Mathematics-Application of Mathema-
tics, coorganitzat amb les societats franceses
SMF i SMAI, que se celebrarà el mes de febrer
a Niça, i les jornades conjuntes amb la societat
matemàtica portuguesa del setembre de 2003.

El Comitè Executiu de l’EMS va decidir,
recentment, crear una comissió que programés
totes les activitats cient́ıfiques de la Societat a
partir del suggeriment d’un grup d’experts, ma-
temàtics de reconegut prestigi, nomenats per
l’EMS. Aquesta comissió ara treballa activa-
ment per a poder presentar una sol.licitud glo-
bal d’un programa d’activitats equilibrat per
als propers tres anys a la convocatòria ober-

ta del FP6 sobre organització d’activitats ci-
ent́ıfiques. En el cas que la sol.licitud sigui va-
lorada positivament, l’EMS podrà, per prime-
ra vegada en la seva curta trajectòria, assegu-
rar la realització d’un bon ventall d’activitats
cient́ıfiques, tot i proporcionant finançament
substancial als seus organitzadors.

2. L’EMS i les infraestructures per a la recerca

Tot just després de l’aprovació del FP6 la
Comissió Europea va fer una crida d’expressi-
ons d’interès en dos dels instruments més im-
portants del programa, els projectes integrats
i les xarxes d’excel.lència. L’objectiu d’aquesta
crida era novament de caire consultiu: poder in-
teraccionar amb Brussel.les en el contingut de
les convocatòries. Se’n van presentar unes dotze
mil. L’EMS també va participar en aquesta cri-
da amb la tramesa de tres expressions d’interès
en projectes integrats.

En aquests moments es preparen les sol.lci-
tuds a la primera convocatòria per a dos pro-
jectes. Amdós corresponen a qüestions relacio-
nades amb infraestructura per a la recerca en
matemàtiques. Tenen un interès innegable per a
la societat cient́ıfica en general i, en particular,
per a tota la comunitat matemàtica, incloent
els estudiants. Passem a descriure’ls.

El primer és un projecte de biblioteca ma-
temàtica digital (DML) com a contribució al
desenvolupament de la societat de la informa-
ció. L’objectiu és la constitució d’una col.lecció
de documents digitals que abasti el conjunt de
la literatura matemàtica, estimada en uns cin-
quanta milions de pàgines, fer-la assequible als
usuaris a través d’Internet, de manera senzilla,
eficient i gratüıta, sempre que els compromisos
del copyright ho permetin.

Aquest és un projecte ampliament discutit
en societats matemàtiques. L’American Mathe-
matical Society hi està treballant activament i
la Unió Matemàtica Internacional li dóna tot el
seu suport. Existeixen avui mateix algunes ini-
ciatives en aquest sentit que ja tenen resultats.
Al final en donem algunes adreces.

Per a dur a terme aquest projecte, l’EMS
preveu formar un consorci que abasti bibliote-
ques, societats cient́ıfiques, editors, päısos as-
sociats, socis industrials i grups de recerca en
ciències de la informació.

El segon projecte ha estat batejat amb
l’acrònim CITIZEMS (A comprehensive in-
formation system throught integration of the
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Zentralblatt-MATH Europe-based database in
the mathematical sciences). L’objectiu aqúı és
mantenir, millorar i completar la base de da-
des europea de resums de la literatura ma-
temàtica anomenada Zentralblatt-MATH, re-
collint també l’antiga base de dades Jahr-
buch über die Fortschritte der Mathematik, que
abasta des del 1868 fins al 1943. També aqúı es
tracta de digitalitzar tots els documents fins al
1984, any en el qual es va començar la versió
electrònica del Zentralblatt-MATH, i desenvo-
lupar un sistema eficient i agradable de consulta
i d’accessos a totes les cites.

El projecte DML és d’abast mundial, la pro-
posta de l’EMS és de liderar l’aportació euro-
pea i promoure el compromı́s poĺıtic de les seves
institutions a través del seu finançament. En
canvi, el projecte CITIZEMS té un abast euro-
peu, encara que també una projecció mundial, i

pretén oferir, des d’una perspectiva europea de
tradició i manteniment del patrimoni cultural,
una base de dades que, en molts aspectes, es
complementa amb la base de dades americana
MathSci.

Adreces d’interès:
Per a l’FP6 i les seves convocatòries:
http://www.cordis/fp6
http://europa.eu.int/comm/research/fp6/documents

Per a exemples de programes de digitalització
de literatura matemàtica:
http://www.emis.de/MATH/JFM/JFM.html
http://www.mathdoc.ujf-grenoble.fr/NUMDAM
http://www.math.cornell.edu
http://www.lib.unich.edu

En el web de l’EMS: http://www.emis.de
en l’apartat NEWS, es troben els documents
sobre expressions d’interès que hem esmentat.

Marta Sanz Solé
UB

Entrevista

Entrevista a un mestre de vuitantat anys: Albert Dou*

Apreciat lector, la revista Not́ıcies volia retre un petit homenatge a Albert Dou, actualment pro-
fessor emèrit de l’Autònoma. Quan vaig comentar-li el tema, em va parlar de l’entrevista que li
havia fet feia uns anys el professor Jesús Ildefonso D́ıaz. Com passa sovint, la feina diària va anar
posposant els bons propòsits fins que un dia vaig tenir a les mans l’entrevista esmentada. Em va
agradar i vaig pensar que estaria bé donar-la a conèixer als nostres socis. Aix́ı que la vaig traduir i
amb el permı́s d’Ildefonso D́ıaz aqúı la teniu. Però, parlant de bons propòsits que no acabem mai
de realitzar, deixeu-me citar el reconeixement que es deu a en Jordi Dou, germà de l’Albert, de qui
esperem fer esment com cal més endavant.

Sembla que va ser ahir quan el 17 de juny de
1988 el pare Dou, l’acadèmic i professor Al-
bert Dou Masdexexàs, era objecte d’un càlid i
multitudinari homenatge celebrat a la Facultat
de Matemàtiques de la Universitat Compluten-
se de Madrid amb motiu de la seva jubilació
i la seva adscripció, com a professor emèrit, a
la Universitat Autònoma de Barcelona. El com-
ponent cient́ıfic de l’homenatge va consistir, en
aquella ocasió, en una densa reunió cient́ıfica
en la qual va haver-hi trenta-quatre comunica-
cions presentades per diversos especialistes d’u-

niversitats espanyoles i també d’algunes uni-
versitats de més enllà de les nostres fronte-
res. Les exposicions versaven sobre dues de les
grans facetes cultivades per A. Dou: 1. Equaci-
ons diferencials, anàlisi numèrica i aplicacions i
2. Aspectes humanistes i filosòfics de la ciència.
L’obra de Dou fou glossada per Miguel de
Guzmán, en els seus aspectes humanistes; Emi-
lio de la Rosa, en la seva faceta d’enginyer de
camins, i per mi mateix, pel que es referia a ma-
temàtica aplicada. El llibre que va recollir l’es-
deveniment va ser publicat per la Universitat

*Article original aparegut a la Revista Española de F́ısica 10 (3), 1996. Traducció: A. Reventós.
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